
M
onografija „Ratna psihotrauma srpskih veterana“, upravo predstavqena jav-
nosti, odjek je jauka iz pakla rata i wegovih psiholo{kih posledica. Ona u~i
i opomiwe da je te`ak i duga~ak put koji treba pre}i da bi se ratni veterani,
a takvih je u Srbiji nekoliko stotina hiqada, vaqano ukqu~ili u mirnodop-
ski `ivot. Kwigu o psiholo{kim posledicama oru`anih sukoba i naporima,

pre svega psihijatrije i psihologije, da se ta iskustva prou~e i olak{aju, izdalo
je Udru`ewe boraca ratova od 1990. godine op{tine Zvezdara u okviru ostvari-
vawa dugoro~nog projekta „Procena zdravstvenog stawa i zdravstvenih potreba
boraca ratova devedesetih Republike Srbije“ . U ostvarivawu tog projekta zna-
~ajnu ulogu ima Sektor za bora~ko-invalidsku za{titu Ministarstva rada i so-
cijalne politike, {to je bio povod za razgovor sa pomo}nikom ministra dr Mi-
rom ^avaqugom. 

Œ Suo~eni sa svim problemima dru{tva u tranziciji, naj~e{}e potpuno ne-
mo}ni da bilo {ta u~ine za sebe i svoje najbli`e, kako ste istakli na pro-
mociji monografije, ratni veterani su vrlo rawiva populacija, bez obzira
to {to je re~ o mu{karcima u zrelim godinama. Republika Srbija, ipak, ni-
je im okrenula le|a. Bar ne svima... 
– Dr`ava {titi u~esnike ratova po zakonu, ali samo one koji su u tim rato-

vima izgubili svoje najbli`e – zna~i porodice palih boraca i one koji su povre-
|eni, odnosno postali invalidi. One koji nisu o{te}eni psihi~ki ili fizi~ki,
kao {to sam i ja sam, ne {titi. U Srbiji danas 55.000 qudi koristi bora~ko-in-
validsku za{titu. Skoro polovina su u~esnici Drugog svetskog rata, a pola ih je
iz ratova vo|enih devedesetih godina. Te`i{te je na za{titi invalida i dece pa-
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U Srbiji ima nekoliko
stotina hiqada u~esnika
ratova. Dr`ava, po zakonu,
{titi samo one koji su 
u tim ratovima izgubili
svoje najbli`e – porodice
palih boraca i one koji su
povre|eni, odnosno
postali invalidi. One koji
nisu o{te}eni psihi~ki 
ili fizi~ki ne {titi. 
Od 55.000 qudi koji
koriste bora~ko-invalidsku
za{titu skoro polovina su
u~esnici Drugog svetskog
rata, a pola ih je iz 
ratova vo|enih devedesetih
godina.  Te`i{te je na
za{titi invalida i dece
palih boraca.

44

ODJECI
RATNIH TRAUMA



lih boraca. Pitawima za{tite bavi se Ministarstvo rada i so-
cijalne politike preko Sektora za bora~ko-invalidsku za{titu i
mislim da se to dobro radi. Svaka op{tina u Srbiji ima slu`bu
iz ove oblasti. Pored ovog, Sektor se bavi i za{titom srpskih
vojnih memorijala u zemqi i inostranstvu i negovawem tradicija
oslobodila~kih ratova Srbije. 

Œ Kako je danas organizovan si-
stem bora~ke za{tite u Srbiji? Je-
su li oni koji su izlo`ili najvi{e
{to su imali – svoje `ivote – is-
po{tovani, ili }e, kao u Lazare-
vi}evoj pripoveci, wihove muke i
stradawa jednog dana tek ’Bog pla-
titi’?
– Za{tita je zasnovana na dva za-

kona, pet uredbi i {ezdesetak podzakon-
skih akata. Veoma je nesavremena. Kod
nas postoji {uma propisa sa te{ko upo-
trebqivim, ~esto protivre~nim re{e-
wima, zbog ~ega na{e slu`be ~esto nisu
sigurne kako da re{e neki problem, pa
od nas tra`e tuma~ewe. Mi pokrivamo
sva pitawa vezana za bora~ku za{titu,
sem stambene politike, koja zakonom ni-
je razre{ena. Ministarstvo je uspelo
da prikupi izvesna sredstva i od 2003.
do sada izgradi 318 stanova za borce u
Srbiji, koji se sada raspodequju. Nije
dovoqno, ali je to ono {to je u ovom tre-
nutku mogu}e.

Aktuelni nivo za{tite je, po shva-
tawu samih korisnika, koji nam to otvo-
reno priznaju, apsolutno pristojan. Za-
{tita koju pru`amo, na`alost, nikada
ne mo`e vratiti izgubqeno zdravqe ili
poginulog borca, ali imaju}i u vidu ono
~ime Srbija u ovom trenutku raspola`e,
mo`emo re}i da na{i korisnici nisu
zaboravqeni.

Ne zaboravqamo ni vojne memori-
jale, ~ijim se odr`avawem bavimo u ze-
mqi, ali i u inostranstvu po zahtevima
na{ih diplomatsko-konzularnih pred-
stavni{tava, i u skladu sa zakonima ze-
maqa u kojima se nalaze – pla}amo wi-
hovo redovno i vanredno odr`avawe,
~uvare, kustose... Sada su u toku radovi
na vojni~kom grobqu u Bitoqu, pro{le
godine zavr{eni su radovi na Spomen
kosturnici na Zejtinliku u Solunu, upra-
vo po~iwe sanacija spomenika Nezna-
nom junaku na Avali. Mi vodimo politi-
ku u oblasti i obezbe|ujemo sredstva,
dok radove izvode zavodi za za{titu
spomenika kulture.

Œ Vodite li ra~una i o najve}em srpskom strati{tu – Jase-
novcu?
– To nije u na{oj nadle`nosti, iako je to stvarno najve}e stra-

ti{te srpskog naroda. Jasenovac je u nadle`nosti Republike Hr-
vatske. 

Œ U pripremi je novi zakon o bora~ko-invalidskoj za{titi.
[ta od wega mo`e da se o~ekuje?
– Novi zakon treba da pro~isti {umu propisa koji postoje

u ovoj oblasti i pojednostavi za{titu, u~ini je dostupnijom i
lak{e primewivom. Omogu}i}e da uvedemo jedinstveni eviden-
cioni sistem ~ije }e kori{}ewe poboq{ati i samo planirawe
za{tite, wenu projekciju u budu}nosti, pravce razvoja... Popu-

lacija koju pokrivamo stari, a obnavqa se iskqu~ivo ratovima.
To stvara mogu}nost, ako na odgovaraju}i na~in planiramo, da
se za{tita ne samo pro{iri, ve} i produbi. Ima mnogo toga {to
bi moglo da se planira i uradi, ali moramo stvoriti zakonski
osnov. Na{e slu`be u op{tinama treba da se oslobode preve-

likog administrirawa i dobiju vreme
koje }e posvetiti konkretnim qudima i
wihovim problemima. Nakon novog za-
kona i uvo|ewa informacionog siste-
ma (koji je upravo u fazi implementa-
cije!), te su`be ima}e vi{e vremena,
recimo, da obi|u roditeqe palog bor-
ca, porazgovaraju, sagledaju wihove
potrebe, predlo`e re{ewa... 

Dakle, digitalni informacioni
sistem – evidencioni i isplatni – upra-
vo uvodimo. Ju~e smo zavr{ili obuku na-
{ih qudi u Zlatiborskom okrugu, a do
kraja maja obu~i}emo sve svoje slu`be-
nike za upotrebu tog sistema.  

Nacrt zakona je gotovo zavr{en i
skoro u potpunosti usagla{en sa pred-
stavnicima korisnika. Ostali su neki de-
taqi, nakon ~ega je spreman za ulazak u
skup{tinsku proceduru. Na`alost, u me-
|uvremenu su raspisani izbori i sve }e
morati da ~eka novu vladu. U zakonu na ko-
jem radimo, izme|u ostalog, predlo`ili
smo i stvarawe fonda za re{avawe stam-
benih potreba korisnika, {to bi, ako se
prihvati, bilo jako zna~ajna novost.  

Œ Sektor za bora~ko-invalidsku
za{titu Ministarstva rada i soci-
jalne politike, Udru`ewe boraca
ratova devedesetih RS i mnogi is-
taknuti stru~waci koji se bave tom
problematikom, u~estvuju u dugo-
ro~nom projektu „Procena zdrav-
stvenog stawa i zdravstvenih po-
treba boraca ratova devedesetih
RS“. Monografija o ratnoj psiho-
traumi srpskih veterana po~etni je
korak projekta. Koji je slede}i?

– Radimo istra`ivawa u kojima
procewujemo op{te zdravstveno stawe
te populacije, pri ~emu smo po{li od
definicije zdravqa Svetske zdravstve-
ne organizacije, koja ga vidi kao ukupno
socijalno, psihi~ko i fizi~ko blagosta-
we. Analize prve faze istra`ivawa
bi}e gotove za oko mesec dana. Sredi-
nom maja po~iwemo drugi krug istra`i-
vawa, koji se odnosi iskqu~ivo na men-
talne probleme. Potom nam sledi izra-

da nacionalne strategije za pomo} veteranima, koja }e biti pred-
stavqena javnosti u oktobru, ako sve bude bilo po planu. Strate-
gija }e poslu`iti Vladi kao smernica za dono{ewe odgovaraju-
}ih odluka o pomo}i borcima, po~ev od le~ewa do zapo{qava-
wa. Strategija mora da predvi|a na~in kako da borci ekonomski
oja~aju, ina~e nema smisla. Jer, ako se on vrati od lekara i vidi
da mu deca nemaju {ta da obuku ili da nema dovoqno hrane na
stolu, ~emu sve ostalo? Zna~i, mere pomo}i moraju da budu sveo-
buhvatne.

Œ Odnos dr`ave prema u~esnicima rata, pre svega povre-
|enim, druga~iji je od odnosa dru{tva, ili bar jednog wego-
vog dela, vrlo spremnog da sve borce proglasi ratnim zlo-
~incima ili ih sakrije pod tepih. Pretpostavqam da borci

45

Ako uop{te ne{to treba da se 
glorifikuje, onda je to odbrana zemqe,
a za zdrave i punoletne mu{karce je to
ustavna obaveza, koja se od pamtiveka
po{tuje i ispuwava.
***
Za{tita koja se pru`a korisnicima 
bora~ko-invalidske za{tite, na`alost,
nikada ne mo`e vratiti izgubqeno 
zdravqe, ili poginulog borca, ali 
imaju}i u vidu ono ~ime Srbija u ovom
trenutku raspola`e, mo`emo re}i 
da oni nisu zaboravqeni.



nisu o~ekivali fanfare po povratku u mirnodopski `ivot,
ali ni negirawe. To sigurno donosi brojne probleme?
– Na{a zemqa nije u~estvovala u ratovima u Bosni i Hrvat-

skoj, ali dobrovoqci jesu. I to je legitimno. Oni su pomagali srp-
skom narodu u Bosni i Hercegovini i Krajini. Sad su ti qudi ovde.
Ovde je i nekoliko stotina hiqada biv{ih dr`avqana BiH i Hrvat-
ske – sada su gra|ani Srbije. Zna~i, ovoga trenutka u Srbiji ima
nekoliko stotina hiqada u~esnika ratova. Tako da sada imamo sta-
we da dr`ava nije bila u ratu, a stotine hiqada dr`avqana jesu;
pa se onda razlozi zbog kojih su vo|eni ratovi tuma~e na razli~i-
te na~ine, a tek kad se razne definicije izri~u iz politi~kih raz-
loga, tada postoji bezbroj istina o tom delu na{e istorije... 

Uostalom, ni ranije nije bilo boqe... Mi jo{ ne znamo koliko
je ta~no Srba izginulo u Prvom svetskom ratu, a kamoli u Drugom
ili tokom devedesetih. Sektor sada skupqa dokumentaciju iz svih
mogu}ih arhiva i izvora sa spiskovima na{ih vojnika poginulih u
Prvom svetskom ratu, kako bismo napravili jedinstvenu dokumenta-
ciju i stavili je na sajt da bi bila svima dostupna... Za{to dokumen-
tacija nije sre|ena pre 60, 70 godina? Ne znam. Verovatno je po-
stojao neki pre~i posao. 

Mi se jo{ nismo odredili ni prema mnogo ranijim istorij-
skim doga|ajima, te stoga nije nikakvo ~u-
do da to nije u~iweno ni prema ratovima
iz devedesetih. Odatle proizlaze i mno-
gi problemi s kojima se borci danas sre-
}u. Niko od wih nije o~ekivao fanfare
po povratku iz rata, ali odre|eno po-
{tovawe – svakako. Pa mnogi od wih su
deca ili unuci partizana, koji su imali
sasvim druga~iji tretman. A sada se nega-
tivna mi{qewa o wima generalizuju, {to
je apsolutno nekorektno. Ili im se do-
dvoravaju, ne bi li se pokupili neki po-
liti~ki poeni. Retko ko poku{ava i `eli
da stvarno u|e u su{tinu wihovih proble-
ma i pomogne. 

Nepotrebna glorifikacija
veterana tako|e je samo politi~-
ki motivisana. Ako uo{pte ne{to
treba da se glorifikuje, onda je
to odbrana zemqe, a za zdrave i
punoletne mu{karce je to ustav-
na obaveza, koja se od pamtiveka
po{tuje i ispuwava. Po meni, ap-
solutno normalna stvar... 

O na{em odnosu prema
istoriji i kona~no o sebi, govo-
ri i ~iwenica da je u Izraelu, u
Muzeju holokausta Jad Va{em,
logor Staro sajmi{te u Beogra-
du predstavqen kao logor smr-
ti, a Jasenovac kao prolazni
koncentracioni logor. Svi mi
znamo da je istina druga~ija, da
je razlika nemerqiva i {ta je
bio Jasenovac, ali nismo se po-
trudili da to i dokumentujemo. I
to je jedan od na{ih generalnih
problema. Mislimo da je istina
sama po sebi dovoqna. Ali nije,
moramo se potruditi i predsta-
viti je tamo gde treba. Slu{ajte
i ovo – me|u narodima praved-

nicima, koji su pomagali Jevrejima u Drugom svetskom ratu, u Jad
Va{emu navedeni su svi narodi biv{e Jugoslavije, sem Srba, koji
su predstavqeni kao Jugosloveni! 

Ne bih da preuveli~avam ulogu Srba u toj ~asnoj aktivnosti,
ali je apsolutno sigurno da smo i u tome predwa~ili... Za takvu po-
stavku u muzeju nisu krivi Jevreji, jer su upotrebqavali dokumenta-
ciju koja im je dostavqena. Naravno, mi smo sada pokrenuli sve
{to smo mogli da se to promeni. Ali, do toga nije moralo da do|e i
ne bi do{lo da smo o tome vodili ra~una, kao {to su drugi... 

Œ Zabuna postoji i o Ravnogorcima. Dr`ava im je priznala
pravo na bora~ku i invalidsku za{titu, ali ona je te{ko
ostvariva...
– Problem nastaje kada treba dokazati status pripadnika

ravnogorskog pokreta, budu}i da ravnogorske dokumentacije uglav-
nom nema. Dokazni postupak po aktuelnom zakonu predvi|a komisi-
je i jo{ ne{to {to obavezuje – u~e{}e ~lanova Subnora u wima, a
oni to ne}e da rade. I tako imamo situaciju da prava na bora~ku i
invalidsku za{titu Ravnogoraca zvani~no postoje, ali prakti~no
ne mogu da se koriste. 

Œ Paradoksalno je da se nekada{wi protivnici na rati-
{tima biv{e Jugoslavije danas sarad|uju i razmewuju isku-
stva u re{avawu sli~nih problema. 
– Svi borci, bilo iz Hrvatske, Srbije, BiH, unekoliko se na-

laze u sli~noj situaciji. Zbog toga jedni druge najboqe razumeju.
Udru`ewa ratnih veterana iz biv{ih SFRJ republika prili~no
dobro me|usobno komuniciraju. Dele sli~ne probleme i ose}aj da
su se drugi okoristili wihovom mukom, da su bili obi~no topovsko

meso... Koliko su u tome u pravu, drugo
je pitawe – ja govorim o ose}awu koje je
izuzetno ~esto... 

Œ Kao neposredni u~esnik rata,
vrlo ste svesni rawivosti tih qu-
di. U ~emu se ona najvi{e ogleda?

– Kad ~ovek ode u rat, on prvo usta-
novi da se na{ao u jako opasnoj situa-
ciji u kojoj mo`e izgubiti glavu, a trau-
matski doga|aji su svakodnevni. Ko mo-
`e ostati miran kada mu je drug izre-
{etan? Do{li su puni pri~a o otaxbi-
ni i pomagawu bra}i, a suo~ili se sa
najru`nijom stranom `ivota. Po po-
vratku ku}i, ne samo da wihovu `rtvu

niko nije uva`avao, da ih niko
niza{ta nije pitao, da su im
porodice na ivici opstanka,
nego su – u kona~nom – od wih
imali koristi drugi, a oni sa-
mo {tetu. Mnogi su psihotrau-
matizovani, pre svega nekada-
{wi logora{i, zlostavqani
su najokrutnije i fizi~ki i
psihi~ki...

Nemo} veterana da razu-
meju u potpunosti sopstvenu
ulogu u dru{tvu, ali i procese
koji se u tom dru{tvu odvijaju
– ~ini ih izuzetno rawivom
populacijom, jer nisu u stawu
da se prilagode okolini i
ukqu~e u svakodnevni `ivot...
Stoga im je potrebna pomo}
svih.

Razvijaju}i za{titu vete-
rana, `elimo, pored ostalog,
da shvate da ih dru{tvo nije
odbacilo i da se ono {to su
u~inili mora po{tovati. 

Sne`ana \OKI] 
Snimio G. STANKOVI]
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SRPSKI VETERANI
U Centralnom Domu Vojske

Srbije u Beogradu, nedavno je
predstavqena monografija
„Ratna psihotrauma srpskih ve-
terana”, ~iji je izdava~ Udru-
`ewe boraca rata Republike
Srbije od 1990. godine op{ti-
ne Zvezdara. U pisawu radova,
osim urednika monografije dr
@eqka [piri}a, docenta  na
Klinici za psihijatriju VMA,
u~estvovali su prof. dr Gorda-
na Dedi}, doc. dr Radomir Sa-
marxi} i doc. dr Gordana Man-
di}-Gaji} sa Klinike za psihi-

jatriju VMA, dr Milanko ^abarkapa, docent na Odeqewu za psi-
hologiju Filozofskog fakulteta u Beogradu , dr Milorad Todoro-
vi}, docent na Katedri za psihologiju Filozofskog fakulteta u
Kosovskoj Mitrovici i dr Vladimir Jovi}, izvr{ni direktor
„Centra za rehabilitaciju ̀ rtava torture” iz Beograda.

Objavqivawe monografije pomogli su Ministarstvo kul-
ture i Ministarstvo rada i socijalne politike. 

Nacionalna strategija za pomo} 
veteranima mora da predvidi na~in kako
da borci ekonomski oja~aju, ina~e nema
smisla. 
***
Nemo} veterana da razumeju u potpunosti
sopstvenu ulogu u dru{tvu, ali i procese
koji se u tom dru{tvu odvijaju – ~ini ih
izuzetno rawivom populacijom, jer nisu
u stawu da se prilagode okolini 
i ukqu~e u svakodnevni `ivot... 
Stoga im je potrebna pomo} svih.


